
 

 

 
 
 
 

 
 

 
 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Parohia Ortodoxă Română Sfântul Nicolae din Zürich 
Wehntalerstrasse 451, CH-8046, Zürich, c/o Pfarrei St. Katharina 

  PREOT PAROH ROMICĂ-NICOLAE ENOIU   

Tel./Fax: +41 52 3435491; Natel: +41 76 5120452; E-Mail: r-enoiu@gmx.ch ; www.bor-zh.ch 

  

 Slujbele se săvârşesc în Cripta Bisericii Catolice St. Katharina din Zürich 

 De la Gara Centrală (Hauptbahnhof) Zürich cu Tramvaiul 11(în direcţia Auzelg) până la stația Radiostudio, din această 

 stație cu troleibuzul 32 (în direcţia Holzerhurd), se coboară la staţia Einfangstrasse (care se află în faţa Bisericii). 

 Cu automobilul: Autostrada A1, fie venind din direcţia St. Gallen-Winterthur, fie venind din direcţia Bern-Aarau-Basel, se 

 urmează ieşirea „Zürich-Affoltern“(61), apoi se ajunge chiar pe Wehntalerstrasse şi se urmăreşte numărul 451, care se află 

 pe partea dreaptă a străzii (în direcţia de mers). 

 Şcoala Parohială:  I-a, II-a, III-a Duminică din lună, orele 10.00 contact: elenireglib@hotmail.com 
 

DONAŢII, CONTRIBUŢII, SPRIJIN 

sunt cu recunoştinţă preţuite : IBAN: CH85 0483 5035 8248 3100 Konto: 80-500-4 

Rumänisch-Othodoxe Kirchgemeinde St. Nikolaus, Germaniastrasse 11, 8006 Zuerich,  
 

FAMILIEI PRINCIARE STURDZA 
mulțumim din suflet  

pentru imprimarea gratuită a Revistei Doxologia la ceas aniversar 
10 ANI de SLUJIRE la PAROHIA SFÂNTUL IERARH NICOLAE din Zürich   

 

 
 

 DOXOLOGIA 

Iubiţi enoriaşi, prieteni şi susţinători ai Parohiei Sfântul Nicolae din Zürich, 
Cu ajutorul lui Dumnezeu, am ajus să împărtășim bucuria slujirii împreună timp de 10 ani în orașul Zürich. Se cuvine să 

mulțumim pentru acest dar de mare preț, dând slavă Domnului și exprimându-ne recunoștința față de cei mai mulți din obște, 

care cu dragoste și străduință, în mod perseverent și jertfelnic au contribuit la buna desfășurare, atât a Programului Liturgic cât 

și a activității sociale, diaconice și filantropice.  
 

Anul acesta vom sărbători hramul parohiei noastre - Sfântul Ierarh Nicolae - în zilele de 3 - 4 Decembrie și-l vom avea în 

mijlocul nostru pe Înaltpreasfinţitul Iosif, bucurându-ne de binecuvântarea și împreună rugăciunea ÎPS Sale. Vă invităm 

frățește să participați cu toții, pentru a ne bucura duhovnicește la această sărbătoare. 
 

Folosim prilejul Ajunului Sfintelor Sărbători, deschis de Hramul Patronului Parohiei noastre, pentru a vă încuraja să sprijiniți în 

continuare, fiecare după putere, această comoară mântuitoare, care este biserica în comuniunea ei harică. Viața de zi cu zi 

îndeamnă la satisfacerea multor necesități si tentații, astfel încât slujirea Bisericii lui Hristos, căreia îi aparținem prin trup și 

suflet, este nu rareori uitată. Astfel ne aflăm în situația în care numărul familiilor slujite de parohie a crescut, in timp ce suma 

totală a contribuțiilor enoriașilor este în scădere (detalii La Adunarea Generală Parohială din luna ianuarie 2012).  
 

Ca în fiecare an, Consiliul Parohial reamintește enoriașilor, prietenilor și susținătorilor noștri, că activitatea parohiei este 

susținută numai și numai din contribuțiile credincioșilor, nefiind finanțată nici de statul elvețian, nici de statul român. Parohia 

noastră se bucură încă de ospitalitatea Parohiei Sf. Katharina. După 10 ani considerăm însă, că a venit vremea, ca și noi să 

căutăm să întemeiem într-un viitor apropiat o casă a noastră pentru Domnul. Nădăjduim în înțelegerea și dragostea frățească 

a tuturor enoriașilor pentru dăinuirea Parohiei Sfantul Nicolae din Zürich. Nivelul contribuției anuale de 300 CHF a unei familii a 

rămas de ani de zile același, dar vă îndemnăm să participaţi, după putere, la o susținere mai efectivă a cheltuielior pentru 
bunul mers al administrării necesităților parohiei noastre. 

Acum, la intrarea în Sfântul Post al Nașterii lui Hristos, vă îndreptăm rugămintea de a veni în sprijinul Parohiei Sfântul Nicolae 

prin rugăciune, gând bun și milostenie activă. Cu gândul, sufletul și profunda noastră sinceritate, mulțumim tuturor pentru 

întregul sprijin acordat în cursul anilor și vă dorim o trecere cu folos prin Sfântul Post, un Crăciun fericit și un An Nou 2012 plin 
de roade. 
 

 

Consiliul Parohial, noiembrie 2011 

Colegiul de redacţie: Eleni Regli, Pr. Romică-Nicolae Enoiu, Manuela Schmid, Dr. Ofelia Văduva 
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De zece ani, Sfântul Ierarh Nicolae (6 dec.), cel numit «îndreptător al credinţei şi chip al blândeţelor», este patronul şi ocrotitorul 

nostru, al celor ce mărturisim şi trăim în duhul Ortodoxiei strămoşeşti în această zonă elveţiană, numită uneori « patria lui Zwingli ». 

Pilda vieţii şi mijlocirea Sfântului Nicolae ne-au fost şi ne sunt mereu de mare folos. 

Rugăciunile înălţate în acest răstimp în parohia noastră au hrănit duhovniceşte pe cei însetaţi de Hristos, au întărit pe cei îndoielnici 

și au apropiat pe cei risipiţi. În mod special Sfânta Liturghie, care este Rugăciunea şi Taina centrală a Bisericii, ne ajută să trăim 

bucuria comuniunii în Hristos, făcându-ne să ne simţim membri ai Bisericii şi fraţi între noi.  

Conform rânduielilor noastre bisericeşti, o parohie este o “obşte a lui Hristos”, fiind alcătuită din toţi cei ce mărturisesc  într-un grai 

aceeaşi credinţă. În duhul poruncilor dumnezeieşti, în fruntea acestei obşti se află un preot, un păstor duhovnicesc, care are rolul de a 

o însufleţi din punct de vedere religios, de-a atrage şi a menţine în sfera lucrătoare a harului divin şi a Bisericii pe toţi membrii 

parohiei. Toţi enoriaşii trebuie să simtă şi să conştientizeze lucrarea Duhului întru ei, să realizeze că alcătuiesc toţi o mare familie, 

având un singur Părinte spiritual şi că au devenit un organism în care pulsează "o singură inimă şi un singur suflet", ca între membrii 

primei comunităţi creştine din Ierusalim (Faptele Apostolilor 4, 32). Integrându-se şi trăind plenar viaţa liturgică din parohie, 

credinciosul simte o creştere interioară, pe care i-o dă lucrarea harului dumnezeiesc.  

Dacă filozoful creştin Constantin Noica vorbea de o 

“devenire întru fiinţă”, teologii interpretează aceasta  

ca o creştere  a credinciosului de la ceea ce nu era, la 

ceea ce este şi poate fi. Dar o creştere întru conştiinţa 

de a fi, o permanentă înălţare, o ieşire pas cu pas din 

neantul nefiinţei, până la recuperarea chipului şi 

asemănării cu Dumnezeu, se dobândesc în 

comuniunea de iubire cu semenii trăită în Biserică.  

Sufletele noastre, ale românilor, au nevoie şi în lumea 

aceasta secularizată de comuniunea cu Dumnezeu şi 

trebuie să ne facem mai mult permeabili lucrării 

Duhului Sfânt şi să ne străduim permanent să umplem 

fiinţa noastră cu Dumnezeu. În acest sens învăţa 

Sfântul Serafim de Sarov, că “scopul vieţii creştine 

trebuie să fie dobândirea Duhului Sfânt”. 

Cei ce înţeleg să caute mai mult Împărăţia lui 

Dumnezeu, decât cele ale lumii acesteia trecătoare, 

sunt oameni duhovniceşti şi trăiesc realmente bucuria 

comuniunii ecleziale în orice loc s-ar afla. 

Mântuitorul Hristos avea să spună: “Împărăţia lui 

Dumnezeu este înlăuntrul vostru” (Luca 17, 21), iar  

Sfântul Macarie Egipteanul (sec. IV) lămurea acest 

verset prin cuvintele: “Inima este un prea mic vas, dar într-însa sunt îngerii, este viaţa şi împărăţia, într-însa sunt cereştile cetăţi, într-

însa sunt toate comorile harului. În încăperea lăuntrică, în cămara inimii, omul trebuie mai des să se închidă şi, adunându-şi acolo 

toate gândurile, să-şi înfăţişeze mintea înaintea lui Dumnezeu, să se roage Lui în taină, cu toată căldura duhului şi cu credinţă vie, iar 

odată cu acestea, să se înveţe întru cugetarea de Dumnezeu, pentru ca astfel să poată creşte până la statura bărbatului desăvârşit”. 

Comuniunea se bazează pe iubire şi arătăm cât Îl iubim pe Dumnezeu, iubindu-ne semenii, potrivit poruncii Mântuitorului Hristos 

(Marcu 12, 31). Să fim convinşi că iubirea este mijlocul cel mare al împlinirii noastre. Poetul Lucian Blaga spunea: „Cât iubim/ 

Oricât de noapte-ar fi/ Suntem în zi/ Suntem în Tine, Elohim” (Psalm). 

În comunitatea noastră există comuniune datorită iubirii şi dăruirii tuturor celor ce se hrănesc şi cresc duhovniceşte aici de un 

deceniu. Bucuria comuniunii întru Hristos este simţită şi mărturisită de mulţi dintre enoriaşii noştri, fiind determinaţi sa spună 

precum Sfântul  Apostol Petru la Schimbarea la Faţă a Domnului Hristos: „Bine este nouă să fim aici” (Luca 9, 33).  

Fie ca Milostivul Dumnezeu, prin rugăciunile Sfântului Ierarh Nicolae, să reverse pururea harul şi darurile Sale cele bogate peste 

întreaga comunitate!   Pr. Romică-Nicolae ENOIU 
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«Nașterea Ta, Hristoase Dumnezeul nostru,  

răsărit-a lumii lumina cunoștinței.  

Că întru dânsa cei ce slujeau stelelor de la stea s-au învățat să se închine Ție,  

Soarelui dreptății,  

și să Te cunoască pe Tine,  

Răsăritul cel de sus, Doamne, slavă Ție». (Tropar) 

 

 

  

 

În Ţara Soarelui Răsare - Povestiri din pribegie 

„După ce am călătorit prin sudul Japoniei, mai exact pe insula Kyushu, patria, nu 

numai a mea şi a prietenilor şi profesorilor mei, dar şi a codului de 

comportament al războinicilor niponi, am ajuns în sfirşit în capitală. Pe unde am 

colindat, oamenii nu fac impresia unui popor oropsit de necazuri, după atâtea 

cutremure, inundaţii, mii şi mii de morşi şi de sinistraţi, o catastrofa atomică şi o 

vară  cumplit de încinsă. Merg semeţ tot înainte, îşi fac cumpărăturile prin 

magazine, se înviorează la concerte şi savurează  pe deplin bucătăria autohtonă, 

nemaipomenit de rafinată şi variată. Vorba englezului, keep calm and carry on. 

Aşa şi aici, în Tokio. Un singur lucru s-a schimbat totuşi în comportamentul 

cetăţenilor:  politicienii nu mai sunt aplaudaţi, iar incompetenţele acestora sunt 

mai puţin tolerate. 

Azi mi-am propus să vizitez centrul ortodoxiei japoneze, catedrala „Sfânta 

Înviere” sau „Fukkatsu Daiseido”. Biserica este situată în Kanda, cartierul 

librarilor, şi în limba vernaculară a tokioţilor este numită „Nikorai Dō”, adică 

„Templul lui Niculaie”, Sfântul Nicolae Kasatkin fiind încreştinătorul ortodox şi primul arhiepiscop al Japoniei .  
 

După ce m-am înfruptat dintr-un bol de Champon, supă de vară cu fructe de mare şi legume à la Nagasaki, lângă gara din Kanda, mă 

îndepărtez doar o singură stradă de cea principală şi mă regăsesc în faţa acestei renumite 

catedrale. Cu peste o sută de ani în urmă, această casă a Domnului trona maiestoasă asupra 

oraşului, fiind punctul cel mai înalt al capitalei, cu o vedere splendidă asupra Tokio-ului din 

era Împăratului Meiji (sfârşitul secolului XIX). De-aceea devenise un motiv mult preţuit de 

cărţile poştale ilustrate şi de albumele turistice ale epocii. Pe atunci „Nikorai Dō” era 

considerată drept simbol al 

modernizării radicale a 

Japoniei, al amalgamării 

tradiţiilor japoneze cu tehnica, 

gândirea şi spiritualitatea 

emisferei de vest, „Biserica de 

est” ilustrând relativitatea denominaţiei „est” cu o Ortodoxie 

percepută drept vestică. Din păcate, astăzi icoanele ei şi acoperişul 

verzui se oglindesc numai în sticla arhitecturii băncilor care o 

înconjoară.  Cu toate acestea, modernizarea lumii nu a ajuns a-i răpi 

din maiestatea arhitectonică sau din farmecul plin de mister al unui 

locaş bizantin în buricul Tokio-ului. 

Păşesc treptele bisericii, îmi fac cruce şi mă regăsesc ca în 

întâmplarea descrisă odată de Andrei Pleşu. El fusese în pelerinaj 

turistic cu colegi americani prin mânăstirile Moldovei şi se indignase 

in faţa „donaţiilor” obligatorii, colectate de măicuţele de la porţile mânăstirii Moldoviţa sau Suceviţa. Eu îmi dau silinţa să nu mă 

indignez - bilet de intrare în casa Domnului? Mă mir o leacă de acest consens internaţional, în probleme turistico-financiare, al 

măicuţelor moldovence şi al iconomilor parohiei din Tokio, şi plătesc cei 300 Yen (vreo 3 franci elveţieni). Mă cutremur apoi, şi-mi 

aduc aminte de jerfă. În preţ sunt incluse un flyer descriptiv şi-o lumânare. Catedrala este 

şi mai frumoasă pe dinăuntru. Mâna iconarului sau iconarilor este rusească, fără nici o 

îndoială. Din păcate doar o jumătate din corabia bisericii este accesibilă în afara orelor de 

slujbă. O doamnă vrednică explică unui grup de interesaţi rostul obiectelor sacrale 

folosite în cadrul liturghiei. Slujba se ţine în limba japoneză. Îmi închipui că trebuie să 

sune foarte frumos. Personal consider limba niponă, în vocalitatea şi armonia ei, drept 

italiana Orientului Îndepărtat. După un timp de admiraţie, rugăciune şi cugetare mă 

îndrept spre ieşire, unde mai schimb o vorbă-două cu doamna de la parohie, şi-mi propun 

să revin pentru liturghie. Bineinţeles că nu îndrăznesc să fac aluzie la episodul paralel din 

Modoviţa. Bunul simţ japonez este omniprezent şi în smerenia ortodoxiei japoneze. Se 

înţelege.  

Înainte de a pleca, aprind o lumânare, chiar două, pentru bunici. „Viii şi morţii” se află 

între catedrală şi o mica capelă. Şi aşa îmi iau bun rămas de la „Sfânta Înviere” din Tokio, cu impresia unei ortodoxii întradevăr 

autohtone, dar cu totul şi cu totul o r t o d o x e.“  
 
Fratele Florin, Tokio, august 2011 
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Cu cine se aseamănă Craii  

din această frescă? 

Știți ce înseamnă tarabostes? 

 

Din PROGRAMA școlii parohiale 

2011/2012  
Limba noastră-i o comoară Proiect DPRP 

ATELIER I ICOANA NOASTRĂ 

ATELIER II vizită la Strămoșii noștri: 
TOMIS, ADAMCLISI, AUGUSTA RAURICA  
Prietenii din România: CASIANA, ȘCOALA lui 

ANTON PANN Șcheii Brașovului, Colegiul 

ANDREI ȘAGUNA, Fundația Sf. Sava din Buzău 

Amintiri din Vacanța Mare 

BISERICA Familia mea  

Copiii lumii și DUMNEZEU 

Brâncuși și Giacometti: 2 prieteni 

Eminescu și Creangă FATA BABEI și FATA MOȘULUI 

Sfânta Teodora de la Sihla 

Legendele din Gotthard 

Marea Neagră, Delta Dunării 

Făurarul Sufletelor Noastre Am mai trecut o primăvară și 

altă vară. Acum se apropie Ziua cea Sfântă a Nașterii Domnului și ne 

pregătim cum se cuvine de sărbătoare. Mai întâi vine Sf. Nicolae și apoi 

Crăciunul cu bucuriile și binefacerile lui binecuvântate. Anul acesta am 

avut de oglindit peste 50 de iconițe de învățăcei, de la 4 la 99 de ani. 

Cei mai mulți sunt la grădiniță și  în clase pregimnaziale.  

Binecuvântările Părintelui Romică-Nicolae ne-au fost de mare ajutor. Cu 

rugăciunea Iconarului am început vacanța cea mare la  

ATELIERUL ICOANA 

NOASTRA (2 iulie), la 

care au participat 12 mici 

iconari iscusiți. Am 

petrecut împreună o zi 

lumină de osteneală în 

exercițiul frumosului 

duhovnicesc desenând 

icoana în suflet și apoi 

zugrăvind-o pe sticlă, sporovăind gureș depre câte-n lună și în stele.  

Ne-am regăsit în toamnă la mere noi și nuci gustoase, cu aceeași sete 

de îndrumare și ecou duhovnicesc la noi la parohie. Maria, Cerin, Alissa, 

Tais, Marius, Stefania, Valentina, Daria au crescut ca Feți-Frumoșii și 

Cosânzenele din povești. Și e 

lumină, și-i bucurie în fiecare 

Duminică la noi!  

E casa Făurarului sufletelor 

noastre.  

…………………………………………………... 

Și ca să nu ne prindă gerul, 

am făcut o vizită la strămoșii 

noștri romanii...la AUGUSTA 

RAURICA, unde am trăit 

câteva ceasuri de istorie. 

Maria, Valentina și Daphne  

ne-au demonstrat țesutul la 

război. Cei mai măricei au 

descifrat și tainele limbii latine. Helveții, Dacii și Romanii sunt tare 

înrudiți. Ne-am golit coșurile cu merinde, la  o gustărică cu must nou, și 

ne-am întors acasă, să ne pregătim de Colindă. Primiți cu Plugușorul? 

Primiți cu Sorcova? 
  

 

 

 

Astăzi s-a născut Hristos 

Astăzi s-a născut Hristos 
Mesia chip luminos 

Lăudați și cântați 

Și vă bucurați ! 

Mititel, înfășățel 

În scutec de bumbăcel 

Lăudați și cântați 

Și vă bucurați ! 

Vântul bate, nu-L răzbate, 
Neaua ninge, nu-L atinge, 

Lăudați și cântați 

Și vă bucurați ! 

Și de-acum până-n vecie. 
Mila Domnului sã fie CRĂCIUN FERICIT 

 UN AN NOU  

CU BUCURII  
vă urează 

Copiii  

Școlii Parohiale  

Sf. Nicolae  

Zuerich 
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SCRISOARE PASTORALA  

LA NASTEREA DOMNULUI 
 
 

Preacucernice Părinte,  

Iubiţi fraţi în Domnul nostru Iisus Hristos,  

«Am văzut la Răsărit steaua Lui şi am venit să I ne închi-

năm.» (Matei 2, 2)  

 

Cu aceste cuvinte l-au întâmpinat cei trei magi de la Răsărit pe 

Irod, nedumerit de prezenţa lor în Iudeea cea atât de îndepărtată 

de locurile din care ei veneau. Deşi departe de poporul care-L 

primea, din care se năştea Fiul lui Dumnezeu, Mesia Cel aşteptat 

şi Mântuitorul lumii, iată că mulţi în lume cunoşteau şi aşteptau 

un Mântuitor al neamului omenesc. Taina Naşterii lui Mesia din-

tr-o Fecioară, a înomenirii 

Fiului lui Dumnezeu în Bet-

leemul Iudeii, era descoperi-

tă acestor oameni atât de 

străini de legea Lui. Străini şi 

neînvăţaţi în lucrurile Dum-

nezeului Celui Adevărat, 

craii de la Răsărit s-au ade-

verit a căuta cu inimă curată 

adevărul toată viaţa lor, iar 

Dumnezeu i-a răsplătit, pen-

tru că le-a dăruit nu numai să 

ştie care este Adevărul, ci şi 

să-L întâlnească, să I se în-

chine. Deşi veneau de depar-

te şi în căutările lor despre 

adevăr, Hristos, Cuvântul lui 

Dumnezeu li se descoperă şi 

le luminează calea până la ieslea Lui din Betleem, pentru că în 

căutarea lor doreau cu inimă curată să Îl găsească, să Îl cunoască 

pe Dumnezeu aşa cum este El cu adevărat. De aceea, faptele lor 

au rămas înscrise în Evanghelie. Astfel, craii de la Răsărit ne 

conduc şi pe noi astăzi la ieslea din Betleem, şi de acolo la ieslea 

din lăuntrul nostru, acolo unde Hristos doreşte să fie primit să Se 

nască şi să ne nască : inima curată! Ei ne încurajează să nu uităm 

că oricât de îndepărtaţi am fi de Hristos, dacă Îl căutăm cu inimă 

curată, Îl vom găsi, pentru că El Însuşi ne călăuzeşte.  

Iată cum craii înşişi, ascultându-şi conştiinţele şi nepreţuind mai 

mult viaţa lor decât Adevărul în faţa ameninţărilor lui Irod, dau 

mărturie despre Lumina lumii cea adevărată, « …Care luminează 

pe tot omul ce vine în lume » (In 1, 7-9). Cu toată încrederea ei  

s-au pus în slujba Luminii care a venit în lume şi înspre care se 

îndreptau cu încredere. Iată Lumina lumii, despre care vorbeşte 

Sf. Evanghelist Ioan, Care vine în chip blând, de Prunc născut în 

iesle, văzut şi primit în chip tainic de cetele îngereşti, de păstori, 

de craii de la Răsărit şi de cele necuvântătoare, şi care astăzi îşi 

caută lăcaş şi în inima noastră. Steaua luminează, căutând cale 

spre fiecare inimă care doreşte să primească pe Fiul Ceresc, pe 

Mântuitorul. Pentru fiecare suflet este din nou plinirea vremii, 

când « Dumnezeu trimite pe Fiul Său născut din femeie …» (Gal 

4, 4-5) ca prin El să devenim şi noi fii, «…să dobândim înfierea 

» (Gal 4, 5).  

 

 

Acum Hristos aşteaptă să fie primit şi-n inima noastră, prin Du-

hul Sfânt, care ne ajută să-L recunoaştem pe Fiul, să-L numim pe 

Dumnezeu Părinte.  

El face din noi fii adoptivi, El pregăteşte inimile noastre pentru   

a-L primi şi a Se naşte în noi Fiul. « Al Domnului este pământul 

şi plinirea lui, lumea şi toate cele ce sunt întrânsa », toate ale Lui 

sunt, şi cerul şi pământul, dar Domnul vrea odihnă, vrea iesle, 

vrea căldură în inima celui pentru care astăzi Se naşte Prunc. În 

inima omului poate şi vrea Hristos să încapă, prin Duhul Sfânt. 

Prin Duhul Sfânt, Hristos caută astăzi lăcaş în inimile noastre 

pentru a Se naşte. Aceasta este adevărata Lui casă, inima nepri-

hănită, inima curată. Inima noastră nu poate sta goală, se umple 

întotdeauna cu ceva : « cu iad, cu lume sau cu Dumnezeu ».  

 

Când Adam şi Eva şi-au întors inima de la Dumnezeu prin ne-

ascultare, s-au umplut de iad şi de lume, s-au înrobit păcatului şi 

slăbiciunilor şi morţii. Dar totuşi Dumnezeu nu ne-a abandonat 

acestora, ci ne-a dat semn al dragostei nemărginite venirea Lui 

printre noi. Sub inima Fecioarei Maria, Maica Sa, Eva cea Nouă, 

şi-a plecat şi a odihnit capul Fiul Cel Ceresc, Domnul Dumnezeu, 

Ziditorul cerului şi al pământului pentru a asculta bătăile inimii 

omenirii întregi care striga după izbăvire şi pentru a-i spune omu-

lui răpus de păcat şi de moarte că vrea să fie primit de inima lui 

pentru a-l mântui. Fiul lui Dumnezeu vrea inima aceea care n-a 

uitat că odinioară în ea se oglindea Cerul, care era oglinda măre-

ţiei lui Dumnezeu, « care era odinioară în Rai cu totul în mâna 

Lui, în afară de orice primejdie » de moarte. Astăzi Hristos Se 

sălăşluieşte în inimile noastre ori de câte ori Îl primim, luminân-

du-le, curăţindu-le, umplându-le de slava dumnezeiască. De ace-

ea Îl dorim şi-L căutam, şi-L chemăm să-şi plece capul şi sub 

bătăile inimilor noastre cele pângărite, îndepărtate şi împrăştiate 

în dorinţele şi grjile după cele pământeşti, pentru a-L putea vedea 

aşa cum este. 

 

Iubiţi fraţi întru Domnul,  

 

Şi în viaţa noastră de zi cu zi avem nevoie de inima curată în care 

Hristos se oglindeşte pentru a-l primi şi iubi pe fratele nostru.     

« Când o inimă necurată vorbeşte cu altă inimă necurată, este 

vrajbă… Dar când vorbesc două inimi curate este bucurie, este 

pace, este o mare minune .» Să nu uităm că Hristos ne iubeşte 

mai presus de tot şi ne cere acelaşi lucru, să iubim. Însă fără aju-

torul Lui cum vom reuşi ? Să mulţumim Părintelui Ceresc pentru 

darul făcut lumii prin Naşterea din Fecioară a Fiului Său în ceta-

tea Betleemului, să-I dăm slavă pentru dragostea cu care ne cer-

cetează şi să-L rugăm să ne ajute să-L CĂUTĂM CU INIMA 

ÎNTREAGĂ şi să spunem cu Fericitul Augustin : «Prin El Doa-

mne ne-ai căutat pe când noi nu Te căutam, dar ne-ai căutat pen-

tru ca şi noi să putem începe a Te căuta.»  

 

Să vă dăruiască, Fiul Cel Născut în iesle, Sărbători cu bucurie, 

pline de daruri cereşti pe care să le puteţi împărtăşi şi celor dragi 

dumneavoastră spre slava lui Dumnezeu. 

 

  

† M i t r o p o l i t u l  I o s i f 
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Explicarea Icoanei Nașterii Domnului  

I. 1. Raza – arătare a Sfintei Treimi, Raza unică ce coboară din semicer-

cul aflat în partea superioară a icoanei semnifică Firea cea Una a lui 

Dumnezeu, dar care ieşind din stea se împarte în trei pentru a desemna 

participarea Celor Trei Persoane la iconomia mântuirii. Reprezentarea 

iconografică a stelei sugerează faptul că aceasta este mai presus de un 

simplu fenomen cosmic, ea fiind trimisă de către Dumnezeu să vestească 

magilor Naşterea cea mai presus de fire a unui Împărat Ceresc şi tot-

odată să-i călăuzească spre locul unde s-a petrecut minunea. 

I. 2. Muntele auster sugerează o lume neprimitoare, ostilă, lumea de 

după căderea în păcat a protopărinţilor Adam şi Eva și a tuturor urmaşi-

lor lor. Stâncile ascuţite, ilustrate asemenea unor trepte, par a se uni cu 

cerul, indicând astfel, atât mişcarea de pogorâre a lui Dumnezeu la om, 

cât şi urcarea omului la Dumnezeu, ambele, posibile odată cu momentul 

Întrupării Celei de-a Doua Persoane a Sfintei Treimi. Întreg pământul 

pare a tresălta de bucurie. „Întreg a fost între cei de jos, iar de cei de sus 

nicicum nu S-a depărtat Cuvântul cel necuprins; că pogorârea lui Dum-

nezeu n-a fost cu mutare din loc, precum nici nașterea din Fecioară pri-

mitoare de Dumnezeu…” (Acatistul Buneivestiri, Icos 8) „Cerul şi 

pământul astăzi s-au împreunat; născându-se Hristos, astăzi Dumnezeu 

pe pământ a venit şi omul la cer s-a suit.” (Vecernia Praznicului, Litie, 

glas 1) „Toată firea îngereasca s-a minunat de lucrul cel mare al Întru-

pării Tale; că pe Cel neapropiat, ca Dumnezeu, L-a văzut om apropiat 

tuturor…” (Acatistul Buneivestiri, Condac 9) 

I. 3. Îngerii sunt reprezentaţi în dubla lor lucrare: doxologia şi vestirea. 

Unii (în general grupul din partea stângă) se îndreaptă către Izvorul de 

Lumină aducând laudă neîncetată lui Dumnezeu. Îngerul din dreapta se 

apleacă spre păstori, vestindu-le acestora Naşterea Împaratului lui Israel. 

Prezenţa îngerilor mărturiseşte despre dumnezeirea Pruncului. 

II. 1. Pruncul Hristos este reprezentat fie dormind, fie treaz, privind 

către Maica Sa. Scutecele în care este înfașat au forma unor fâşii înguste 

asemenea giulgiurilor de înmormântare, braţele Sale se încrucișeaza pe 

piept în chipul Crucii, iar ieslea în care este aşezat Pruncul are aspectul 

unui altar – mormânt.Toate acestea prefigurează Moartea şi Pogorârea 

lui Hristos la iad. Dar „Lumina străluceşte în întuneric, iar întunericul    

n-a biruit-o.” (Ioan 1, 5) Pentru că Hristos va învia din morți ca un Dum-

nezeu atotputernic. 

II. 2. Maica Domnului este înfațișată stând lângă Prunc, în faţa ieslei, pe 

jumătate rezemată pe un pat de felul celor purtate de evrei în călătoriile 

lor. El are culoarea roşie, fiind ilustrat asemenea unui pat împărătesc, 

pentru a sugera astfel cinstea ce i se cuvine Maicii lui Dumnezeu. Prin 

această poziție a Maicii Domnului este afirmat iconografic adevărul 

Naşterii suprafireşti (din Fecioară, fără dureri) a Mântuitorului Hristos, 

fapt care subliniază, de asemenea, dumnezeirea Pruncului. Cele trei stele 

aşezate pe cap şi umeri simbolizează fecioria Maicii Domnului dinain-

tea, din timpul şi de după Naşterea lui Hristos (pururea-fecioria). Expre-

sia chipului ei este una meditativă având privirea îngândurată – atitudine 

gravă ce anticipează suferinţele pe care le va îndura ca Maică a Celui ce  

avea să pătimească moarte pe Cruce pentru mântuirea lumii. „Iar Maria 

păstra toate aceste cuvinte punându-le în inima sa.” (Luca 2, 19). Maica 

Domnului a fost cel mai înălțator dar pe care omenirea a fost vreodată în 

stare să-l aducă lui Dumnezeu. „Ce vom aduce ţie, Hristoase? Că te-ai 

arătat pe pământ ca un om, pentru noi. Fiecare din făpturile cele zidite de 

Tine, mulţumire aduce Ţie: îngerii cântarea, cerurile steaua, magii daru-

rile, păstorii minunea, pământul peştera, pustiul ieslea, iar noi pe Maica 

Fecioară, Dumnezeule, Cel ce eşti mai înainte de veci, miluieşte-ne pe 

noi.” (Mineiul pe luna decembrie) 

II. 3. Peştera (Ieslea) Locul Naşterii Fiului lui Dumnezeu nu era un han, 

ci un loc cu iesle unde se ţineau animalele. Evangheliile nu menţionează 

peştera, însă reprezentarea iconografică își găseşte temeiuri în Tradiţie şi 

în textele liturgice. Deschizătura întunecoasă a peşterii în mijlocul stân-

cilor ascuţite închipuie cosmosul căzut, lumea copleşită de păcat prin 

căderea omului, precum şi iadul, străfundurile întunericului, pe care doar 

El, Soarele Dreptăţii, le risipeşte odată cu Naşterea Sa. Peştera şi ieslea 

sunt dovezi ale profundei smerenii a Mântuitorului Hristos. 

II. 4. Boul şi asinul nu sunt, de asemenea, pomeniţi în Evanghelie, pre-

zenţa lor alături de Prunc (inspirată din evanghelia apocrifă a lui Matei, 

cap. XIV) sugerează, în acelaşi timp, împlinirea unei proorocii a profetu-

lui Isaia: „Boul își 

cunoaşte stăpânul şi 

măgarul ieslea Domnu-

lui său, dar Israel nu mă 

cunoaşte, poporul meu 

nu mă pricepe.” (Isaia 1, 

3) Prezenţa animalelor 

trimite, de asemenea, şi 

către simbolismul viţe-

lului de sacrificiu şi al 

asinului Împăratului 

Care intră în Ierusalim. 

În unele icoane ruseşti 

apare un cal în locul 

obişnuitului măgar, 

necunoscut în Rusia. 

II. 5. Păstorii sunt 

înfățișati ascultând me-

sajul îngerilor. Adesea, 

unul dintre ei cântă din 

fluier adăugând, astfel, 

arta omenească a cânt-

ării la corul îngerilor. Ei 

primesc cei dintâi ves-

tea minunatei Naşteri în 

mijlocul activităţilor zilnice, fiind, paradoxal, prin simplitatea lor, mai 

apropiaţi de lumea cerească. Păstorii reprezintă primii fii ai lui Israel 

(poporul ales de Dumnezeu), care I se închină Pruncului, ei simbolizând 

începutul Bisericii evreilor, iar magii începutul Bisericii neamurilor. 

II. 6. Magii sunt reprezentaţi fie pe cai, în drum spre locul Naşterii indi-

cat de stea, fie aducând Pruncului întreitul dar – aur, tămâie şi smirnă -, 

preînchipuindu-le pe femeile purtătoare de mir, venite la mormânt în 

dimineaţa de Paşti: aur – ca pentru Împăratul veacurilor; tămâie – ca 

celui ce este Dumnezeu al Universului; smirnă – ca unuia ce a murit. 

„Prin darul mirului, ei închipuie starea Ta muritoare, prin aur măreţia Ta 

împărăteasca, iar prin tămâie, dumnezeirea Ta întreagă.” (Utrenia 

Nașterii Domnului, cântarea a V-a, glas VI) Magii sunt înfățișati sub 

chipul a trei oameni având vârste diferite, acest fapt dovedind că Revela-

ţia este dată oamenilor indiferent de vârsta lor fizică, dar pe măsura nive-

lului lor duhovnicesc şi a puterii lor de cuprindere a tainelor dumne-

zeieşti. Magii reprezintă neamurile păgâne aflate înafara poporului ales. 

Deşi sunt oameni învăţaţi, ei au, totuşi, de străbătut o cale mai lungă spre 

cunoaşterea Dumnezeului celui Adevărat. Prezenţa lor dovedeşte faptul 

că Biserica primeşte şi sfinţeşte ştiinţa omenească în măsura în care 

aceasta conduce către adevărul de credinţă, către cunoaşterea lui Dum-

nezeu. 

III. 1. Dreptul Iosif apare într-un colţ (stânga sau dreapta, în josul icoa-

nei), aşezat deoparte de Preasfânta Fecioară Maria, detaliu iconografic 

menit să evidenţieze adevărul scripturistic şi învățătura Bisericii potrivit 

căreia Hristos S-a născut din Fecioară, Iosif nefiind tatăl Pruncului. 

Înfățișarea sa trebuie să sugereze un om înaintat în vârstă (Tradiţia spune 

că avea 84 de ani). Este reprezentat cu aureolă, aflându-se între drepţii 

lui Dumnezeu (Matei 1, 19). (Urmarea în pagina 5) 
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În această icoană, întregul mesaj din Evanghelie despre întruparea Mân-

tuitorului din Sfânta Fecioară Maria este surprins împreună cu alte detalii 

adăugate din Sfânta Tradiţie a Bisericii. Detaliile din icoană se structu-

rează în trei registre: 

I. Partea superioară - aspectul teofanic şi profetic; Stânga - îngeri slăvind 

pe Dumnezeu; Centru - raza (steaua) muntele (stâncile); Dreapta - înger 

vestind Naşterea Domnului păstorilor aflaţi pe câmp. 

II. Partea centrală - aspectul tainic; Stânga - magii aducând daruri;  

Centru - Pruncul Hristos,  Maica Domnului peştera (ieslea) boul şi asinul; 

Dreapta – păstorii. 

III. Partea inferioară – aspectul omenesc; Stânga - Dreptul Iosif şezând 

îngândurat pe o piatră; Centru - diavolul deghizat într-un păstor (Thyr-

ros); Dreapta - moaşele Salomeea şi Zelemi îngrijind Pruncul; Persoane, 

sensuri şi simboluri ziditoare în icoana Naşterii Domnului Hristos. 

 

 

 
 
Unde ți-e casa, unde ți-e locul? 
Beheimatet in der Orthodoxie*Heimat  immer wieder finden 

 
Er kam nach Nazareth, wo er aufgewachsen war. Nach seiner Gewohn-

heit ging er am Sabbat in die Synagoge. (Lukas 4.16) 

Oft muss man doch weggehen können und doch so werden wie ein 

Baum mit Wurzeln gen Himmel. Denn meine Wurzeln darf ich bei aller 

grösster Entfernung von der Herkunft weder vergessen noch verleugnen, 

sondern aufs Schmerzlichste mitschleppen. Sie stillen die Sehnsucht 

nach Zugehörigkeit, die uns doch alle zu unserem einen Gott führt. Und 

so findet man seine Heimat immer wieder.  

 

Heimat kann ein Ort sein, eine Stadt, eine Region. Beheimatet kann man 

in einer Liebe sein, in einer Sprache, in 

einer bequemen Gewohnheit. Das Aller-

höchste ist, wenn unser Glaube unsere 

Heimat ist. In diesem Glauben fühlen wir 

uns beheimatet gerade inmitten dieser 

vielfältigen, oft stürmisch wandelnden 

Welt. Der Glaube, den wir bei jeder Heili-

gen Liturgie bekennen, der Glaube der 

Erfahrungen unserer Väter und Halt unse-

rer Kinder trägt uns in dieser und der Jen-

seitswelt. Dieser Glaube ernährt unsere 

Wurzeln und leitet die Orientierung, öffnet uns den Blick auf den Sinn 

des Lebens. Für diesen Glauben müssen wir oft gegen uns selbst an-

kämpfen, denn unser Unvermögen ist hochmutig und blind. Die Nach-

folge Christi fordert sehr das tatkräftige Dienen für die Liebe und Ge-

rechtigkeit mitten in dieser Welt. Die Armen und Unglücklichen dieser 

Welt sind keine „Kunden“ der Caritas oder Bittsteller der Philanthropie, 

sondern unsere Brüder in Christus. 

 

Ich breite meine Hände aus zu dir, meine Seele dürstet nach dir wie ein 

dürres Land. Psalm 143.6 

 

Heute am Wegkreuz des Lebens bin 

ich aufmerksamer für das Leben und 

die Lebensschicksale anderer gewor-

den. Ich lerne an ihnen, verstehe 

mich an ihnen zu wachsen und sie 

mit Liebe und Trost in Kummer und 

Freude zu begleiten. Denn meine 

eigene Beheimatung ist in der Aske-

se der Liebe in Demut, des dankba-

ren Erinnerns an meine Wurzeln, 

auch da, wo es Brüche und unerträg-

liches Leid gab. Ich spüre tiefe 

Dankbarkeit dafür, dass ich leben 

durfte, so wie ich gelebt habe, bewahrt wurde, wo ich in Gefahr war und 

erhoben wurde, was ich nicht verdient habe. Dankbar bin ich auch für 

die schweren Versuchungen, Verfehlungen und Nöte, die mich haben 

reifen und stärken lassen. Dankbar bin ich für die Menschen, die mich 

begleitet haben auf meinem Weg ins Leben und die mich aus den bren-

nenden Gebüschen des Lebens herausholten. Das Gebot der Weisheit ist 

die Liebe. Der Weg zu dessen Erfüllung ist beschwerlich und verdächtig 

brüchig, aber die Sehnsucht ist stärker und der Glaube ist Fels. Das dürre 

Land mit lieblichen heilenden Weiden ist meine Heimat: die Orthodoxie.   

E.R. 

 

 

 

 

 
Spiritualitatea Copilului  

sau 
Lumina Crăciunului 

 

Viața spirituală a copiilor este chemată în fiecare an, mai cu seamă în 

zilele și ceasurile ajunării Crăciunului, să ne servească drept pildă și 

model de credință. De la copii să învățăm? Infantilismul lor naiv să 

cutremure stăpânirea noastră de sine, bogată în cunoaștere și experiența 

trăirii? Și dacă am încerca să trăim ca ei credința? Fără tocmeală, fără 

viclenia inteligentă a scării priorităților noastre cotidiene, a justificărilor 

pertinente, cu care ne meșterim căteodată compromisul credinței cu fire 

toarse din tortul obișnuiței și obligațiilor sociale.  

 

Verticalitatea relației unui copil cu Dumnezeu stârnește nu rareori 

invidia monahilor deșertului. In relația lui cu Dumnezeu, nu copilul este 

parte voluntară și activă, prin merite și pretenții, la lucrarea Duhului, ci 

Dumnezeu Însuși îl descoperă și-l zidește. (Romani 8,12-17) Copilul își 

descoperă ființa, ființează prin Dumnezeu: Lumina dintâi.  

“Adevărat vă zic vouă: De nu vă veți întoarce și nu veți fi precum 

pruncii, nu veți intra în împărăția cerurilor.” (Matei 18,3 ) 

Copilul este printre cei dintâi care nu are drept de cuvânt. I se cere să 

tacă, să fie “cu-minte”, să trăiască în lumea jucăriilor, poveștilor, sau în 

cel mai rău caz printre preocupările pline de confuzii sau vanități ale 

adulților. Dar de câte ori această tăcere nu este defapt un dialog între 

Dumnezeu și sufletul său fără prihană.  

 

“Dar fericiți sunt cei ce ascultă cuvântul lui Dumnezeu și-l 

păzesc.” (Luca 11,28) Copiii nu au pretenția și nici dorința să-l 

convingă pe Dumnezeu de vrednicia credinței lor. Ei au doar putința 

neprihănitei bucurii dumnezeiești. Puritatea sărăciei, nevinovăția 

mijloacelor lor în trăirea și experierea credinței este năvodul nevăzut al 

relației lor nemijlocite cu Dumnezeu, pe care se-odihnește duhul. In 

această relație nu au nicio importanță dobândirea cunoașterii, din care 

decurge trufia deșartă a puterii. Copilul trăiește “în-crederea“ fără a-i da 

un nume, se bucură de ea. Această încredere, care nu este (încă) 

încercată de fructul cunoașterii. Nașterea lui Iisus Hristos e în tăcere și 

lumină. Lumina din privirile copiilor noștri.    

 

Nu vă sfiiți în noaptea de Crăciun să vă priviți copiii adânc în ochi și 

să vă aprindeți feștila sufletelor de la para credinței lor.  

Chemați mângâierea înțeleaptă a duhovnicilor să deschidă cu cheile 

duhului porțile spre creșterea mântuitoare a pruncilor voștri și învățați 

de la ei dragostea desăvârșirii credinței ce sălășuiește alături de voi.              

E.R. 
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Die Jungfrau gebiert heute den über alle Wesen Seienden und 

die Erde bietet dem Unzugänglichen eine Höhle dar. Engel 

lobsingen mit Hirten, die Weisen aber ziehen mit dem Stern. 

Denn für uns wurde geboren ein kleines Kind, der urewige Gott.  

(Aus dem Weihnachts-Kontakion des Hl. Romanos Melodos) 



 

 

  

 

FARMECUL COLINDELOR 
Cel mai spectaculos obicei în scenariul ceremonial și ritual al Crăciunu-

lui, ca de altfel al întregii perioade de trecere spre Anul Nou, este cel al 

colindatului, obicei izvorât din convingeri creștine și marcat de aspecte 

artistice cu mare valoare în crearea atmosferei de sărbătoare și a stării de 

spirit adecvate ei.  

Specialiștii plasează începuturile colindatului, desigur în forme mult 

simplificate, în epoca daco-romanã, fiind 

generat de credințele privind minunea de-

schiderii nu numai a mormintelor ci și “a 

cerurilor”.  

Eterna dorință a omului de a comunica cu 

lumea misterioasă a forțelor supreme, de a 

trimite mesaje care sunt auzite acolo sus și 

deci cu șanse mari de împlinire, s-a concre-

tizat în crearea numeroaselor texte de colin-

de în care este preamărită Nașterea Mân-

tuitorului, bucuria și armonia pe care El  

le-a adus printre oameni, cât și speranța în 

ajutorul divin și iertarea păcatelor. In zilele 

Crăciunului și ale începutului de an, cetele 

de colindători cântă atât colinde creștine, 

dar și cu conținut profan (mai ales colindele copiilor – “Sorcova”, “ 

Plugușorul”, “Semănatul”).  

O deosebitã răspândire in satul strămoșilor nostri are teatrul religios, cele 

mai cunoscute fiind dramele religioase “Irozii” (în Moldova) și 

“Vicleimul” (în Muntenia), cu texte inspirate din literatura bisericească, 

în majoritate biblice. De asemenea, ”Umblatul cu Ajunul” sau “cu Icoa-

na”, obicei practicat la început doar în mediul bisericesc, preluat pe par-

curs de tineri și copii, “Mersul cu Steaua”, devin acte rituale obligatorii 

în Ajun și în zilele de Crăciun. În viața tradițională, atmosfera sărbătore-

ascã a Crăciunului continuă și în zilele de trecere de la Anul Vechi la 

Anul Nou. Numeroasele colinde și obiceiuri populare ce aduc note de 

optimism și bucurie pe ulițele satelor în aceste zile au, cu precădere, 

caracter laic, mai ales “Plugușorul” sau “Plugul”, cu evident caracter 

agrar ce se exprimă nu numai prin textul poeziei de descriere a muncilor 

agricole din anul ce începe, dar și prin recuzita rituală – plug, buhai, 

bice, tălăngi, cât și prin gesturile rituale – trasarea primei brazde, pocni-

tul bicelor, sunetul tălăngilor. Tot în această perioadă, ambianța sărbăto-

rească este creată de “Jocurile cu măști”, obiceiuri a căror vechime se 

pierde în negura timpurilor o dată cu pierderea semnificațiilor arhaice 

ale măștilor (probabil cu inițiale sensuri totemice). Astăzi este apreciată 

doar semnificația lor spectaculară: “Capra” (în Moldova), ”Turca” (în 

Transilvania), “Brezaia” (în Muntenia) sunt variante ale aceluiași obicei 

cu scenariu mitico-ritual, însoțit de muzică și joc, menit să creeze atmo-

sfera de veselie generală. Aceleași rosturi le are “Jocul ursului” (cu urși 

adevărați) sau jocul însoțit de muzică al feciorilor travestiți în “Căluți”, 

“Căiuți” (în Moldova). Un obicei cu semnificații străvechi este 

“Vasilca” ce aduce peste veacuri informații privind valoarea simbolică a 

sacrificării rituale a porcului. Grupul de tineri joacă în ritmul muzicii 

însoțitoare o tavă cu capul porcului jertfit la Ignat, împodobit cu mărge-

le, cercei, panglici colorate, basmale. 

Sărbătorile de Iarnă includ și “Boboteaza”, cum este numit în calenda-

rul popular importantul eveniment creștin al Botezului Domnului. Ea 

este sărbătorită în lumea satului prin obiceiuri profane (cu caracter divi-

natoriu, cum ar fi ghicirea ursitului pentru tinerele fete, obicei practicat 

și în noaptea de Anul Nou), dar mai ales obiceiuri cu caracter religios: 

“Umblatul preotului cu agheasma” sau “Cu Botezul” (pentru sfințirea 

caselor). Variatele manifestări ale vieții spirituale a satului tradițional 

românesc în perioada Crăciunului și a intrării în Anul Nou iau sfârșit pe 

7 ianuarie, de Sfântul Ion, când slujba religioasã adună întreaga comuni-

tate în biserica satului. Creștinismul a reprezentat un factor de mare 

importanță în supraviețuirea și îmbogățirea tradițiilor și obiceiurilor 

practicate de țăranul român, asigurând, prin toleranța sa, continuitatea 

spirituală a culturii populare și evoluția ei spre forme de exprimare cu 

valoare morală, socială și artistică deosebită. Chiar dacă în satul contem-

poran se pune accent mai ales pe funcția de divertisment a vechilor obi-

ceiuri, se păstrează încă multe din elementele mărturisitoare ale 

apartenenței la credințele creștine strămoșești, asigurând și astăzi atmo-

sfera specială adecvată sărbătorii Crăciunului și a întregului ciclu al 

Sărbătorilor de Iarnă. 
*Sursa ilustației: Arhiva Institutului de Etnologie și Folclor, București 

    

Dr. Ofelia Văduva 

 

Te Deum am Furkapass 

Es ist zur Tradition 

geworden, dass im Herbst 

jeweils eine Wallfahrt zur 

Kapelle Maria-Hilf in 

Tiefenbach stattfindet. 

Auch dieses Jahr hat 

Familie Regli dazu 

eingeladen. Am ersten 

Samstag im Oktober also 

begab sich Pfarrer Romică

-Nicolae mit einer 

stattlichen Gruppe der 

Rumänisch-Orthodoxen 

P f a r r g e m e i n d e  S t . 

Nikolaus in Zürich zum 

Berggottesdienst. Das der 

Got tesmut ter  Mar ia 

geweih te Heil igtum 

wurde auf ein Gelübte im Jahre 1927 erbaut und wird als 

Familienstiftung duch Pater Camenzind in Andermatt übers Jahr 

betreut. Im prächtigen feierlichen Gottesdienst wurde aller Lebendigen 

und Verstorbenen gedacht. Das TE DEUM, als feierlicher Lobgesang, 

entstand z. Zt. des Heiligen Ambrosius in Mailand, und überdauerte all 

die Stürme der Zeit. Bei dem orthodoxen Andachtsfest in Tiefenbach 

wurden die Gaben liebevoll zubereitet und nach dem Brauch der 

„Liturgie nach der Liturgie” an alle Anwesende verteilt. 

Bauernfamilien aus dem Urseren Tal oder Gäste aus Airolo schätzen 

dieses gemeinsame Gebet. Jung und Alt, Fremd und Freund wurden 

hierauf zur Agapé ins Restaurant Tiefenbach von den Gastgebern und 

Initiatoren dieses jährlicher Wahlfahrt eingeladen, wo ein paar 

besinnliche, dennoch auch fröhliche Stunden bei einheimischem 

Gesang und brüderlichem in Christus rumänisch-urschnerischem 

Beisammensein verbracht wurden. Über den Furkapass kamen auch 

während der Christenverfolgung durch Kaiser Diokletian vom Wallis 

her die beiden Zürcher Stadtheiligen Felix und Regula mit deren Die-

ner Exuperantius, deren 

Reliquien seit der Reforma-

tionszeit in der Pfarrkirche 

Andermatt aufbewahrt 

werden. Dieser zur Thebäi-

schen Legion (Kopten aus 

Luxor/Oberägypten) gehö-

renden Märtyrer brachten 

das Christentum in die 

Römische Provinz Helve-

tien. Interessant ist, dass an 

allen ihren Hinrichtungs-

stätten warme Wasserquel-

len fliessen, die heute als Heilbäder benutzt werden (Lavey-les Bains, 

Zurzach, Verenaschlucht und Tiefenbrunnen).  

Umringt von hohen Bergen fühlen sich die Gläubigen in Tiefenbach 

auf Maria-Hilf dem Himmel näher. Dazu ganz besonders beigetragen 

hat in all den Jahren Pfarrer Romică Nicolae, dem hier ein herzlicher 

Dank gebührt. 

Urs-Karl Regli, Andermatt 
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COLINDUL SFÂNT ȘI BUN 
„Azi cu strămoşii cânt în cor  

Colindul sfânt şi bun 

Tot moş era şi-n vremea lor 

Bătrânul Moş Crăciun” 
 

De ce se cântă colindele în cor? 
 

Colindele se cântă în cor, împreună, în stare de comuniune pentru că 

persoanele care le cântă, copiii, tinerii sau vârstnicii reprezintă cetele de 

îngeri care au cântat la naşterea Mântuitorului în Betleem: ”Slavă întru 

cei de sus lui Dumnezeu, pe pământ pace, între oameni bunăvoi-

re” (Luca 2, 14).  

Colindele se cântă în cor, în comuniune, pentru că ele reprezintă credinţa 

Bisericii, iar Biserica este adunarea oamenilor în iubirea Preasfintei 

Treimi. Dar colindele se cântă în cor nu numai împreună cu oamenii din 

vremea noastră, ci şi în cor cu strămoşii, cu generaţiile trecute. Cu alte 

cuvinte, colindele sunt deodată eveniment contemporan, nou şi tradiţie 

veche.  
 

Colindele sunt statornicie şi prospeţime. Ele reprezintă legătura vie a 

credinţei Bisericii şi a iubirii ei faţă de Hristos–Domnul, ca răspuns al 

oamenilor la iubirea lui Dumnezeu Cel veşnic Care S-a făcut om. Colin-

dele sunt ecoul popular şi artistic al cântărilor bisericeşti liturgice. În 

colinde se arată familiaritatea oamenilor cu Dumnezeu – Copilul, cu 

Pruncul Iisus. Apropierea maximă a lui Dumnezeu de oameni, prin În-

truparea Fiului veşnic, îi face pe aceştia să se apropie de Dumnezeu. În 

colinde se cântă taina lui Dumnezeu Care coboară din ceruri şi vine pe 

pământ, se naşte din Fecioară într-o peşteră, pentru că Dumnezeu do-

reşte să sfinţească şi să mântuiască lumea din interiorul ei, cu acordul 

libertăţii ei. Fiul lui Dumnezeu se face Fiul Omului, se sălăşluieşte între 

oameni. El vine la noi, pe pământ, în casa şi sufletul nostru, pentru ca 

noi să putem intra în casa cea cu multe locaşuri a Tatălui din ceruri. 
 

Colindele ne arată pe Dumnezeu ca fiind călător, pelerin. El ne caută şi 

ne cere să-L primim. Iată de ce colindătorii merg din casă în casă, vin 

spre noi şi ne întreabă dacă îi primim: Primiţi colinda? Primiţi colindăto-

rii?  

Această întrebare însemnează de fapt: Primiţi taina iubirii lui Dumnezeu 

pentru voi? Într-adevăr, atât trăim de intens cât iubim pe Dumnezeu şi pe 

semenii noştri. 

Iubirea lui Dumnzeu este deodată spaţiul libertăţii noastre şi aşteptarea 

răspunsului nostru. Hristos Pruncul pe Care–L cântă colindele este darul 

lui Dumnezeu Tatăl pentru viaţa lumii (cf. Ioan 3, 16). De aceea, colin-

dătorilor li se răspunde cu daruri, bunătăţii i se răspunde cu binefacere, 

iubirii lui Dumnezeu i se răspunde cu bucuria recunoştinţei, în mod li-

ber: „Ne daţi, ne daţi, ori nu ne daţi”? - ne întreabă colindătorii la sfârşi-

tul popasului lor în casa noastră.  
 

De ce este colindul sfânt şi bun? 
 

Colinda sau colindul de Crăciun este sfânt, pentru că sfântă este taina 

minunată pe care o vesteşte, şi anume taina mântuirii lumii. 

Taina colindelor este taina iubirii sfinte a Stăpânului Atotputernic şi 

veşnic Care se face rob şi gustă moartea, pentru ca pe oameni să-i elibe-

reze din robia păcatului şi a morţii. 

Colindul este sfânt, pentru că este glasul sfânt al Sfintei Evanghelii şi al 

Sfintei Bisericii extins sau adus în casele şi în sufletele oamenilor, auzit 

pe străzi şi în familii, în şcoli, în spitale, în orfelinate, în cămine de 

bătrâni, în unităţi militare, în penitenciare, în instituţii de cultură, la pos-

turile de radio şi de televiziune. 
 

Colindul este sfânt, pentru că el ne binevesteşte taina sfântă a iubirii ca 

fiind temelia şi lumina vieţii. 

Colindul este bun, pentru că ne aduce în suflet mult bine: iubire şi pace, 

speranţă şi bucurie. Dar colindul este bun şi pentru că ne îndeamnă să 

fim buni, să fim milostivi, să iubim pe Dumnezeu şi pe semenii noştri. 

De aceea, colindul ne cheamă zicând:  

“Acum te las, fii sănătos 

Şi vesel de Crăciun, 

Dar nu uita când eşti voios,  

Române (creştine), să fii bun!” 

 

În încheiere putem spune că totdeauna colindul sfânt şi bun este un 

mare dar şi o frumoasă lucrare de întărire a credinţei, de sporire a iubirii 

faţă de Hristos şi faţă de oameni, de înmulţire a bucuriei şi a speranţei. 

Colindul sfânt şi bun este veşmânt de sărbătoare pentru sufletele celor 

ce cântă şi lumină caldă pentru inimile celor care îl ascultă.  

 

Meditaţie a Preafericitului Părinte Patriarh Daniel  

rostită la sfârşitul Concertului jubiliar - 2008, organizat la Sala 

Polivalentă - Bucureşti  

(Sursa: www.basilica.ro) 

 

 

Explicarea Icoanei Nașterii Domnului  (Urmare din pagina 4) 

Dreptul Iosif are o expresie meditativă, îngrijorată, o stare de tulburare  

pricinuită de Naşterea feciorelnică a lui Iisus. Iosif închipuie pe tot 

omul slab în credinţă, a cărui raţiune nu poate depăşi hotarele realităţi-

lor văzute, de aici şi dificultatea de a accepta realitatea suprafirească a 

tainelor. În persoana lui Iosif, icoana dezvăluie nu numai drama sa per-

sonală, cât drama întregii omeniri care a privit taina, nu prin ochii cre-

dinţei, ci ai raţiunii limitate. „Vifor de gânduri necuviincioase având 

întru sine înțeleptul Iosif s-a tulburat […], dar cunoscând că zămislirea 

ta este de la Duhul Sfânt a zis: Aliluia.” (Acatistul Buneivestiri, Condac 

4) Este înfațișat ascultând de o figură care reprezintă vocea raţiunii 

neluminate. 
 

III. 2. Bătrânul ciudat, înveșmântat într-o piele de animal, stând aplecat 

de spate dinaintea lui Iosif, îl reprezintă pe amăgitorul Satan, deghizat 

în chipul unui păstor, care îl hărţuieşte pe Iosif, logodnicul Fecioarei, cu 

întrebări perfide. Scena este inspirată de Evanghelia apocrifă a lui Iacov 

unde se spune că cel viclean rosteşte prin intermediul ciobanului Thyr-

ros: „Aşa cum acest toiag [el este îndoit sau rupt, simbol al sceptrului 

zdrobit al fostei sale puteri] nu va mai putea să dea vlăstare, tot aşa un 

bătrân ca tine nu mai poate zămisli prunc şi o fecioară nu poate să 

nască” [dar toiagul a înflorit îndată]. 
 

III. 4. Scena îmbăierii Pruncului are la bază pasaje din evangheliile 

apocrife ale lui Iacov şi Matei (acestea vorbesc despre prezenţa a două 

femei (Salomeea şi Zelemi) chemate de Iosif pentru a o asista la naştere 

pe Sfânta Fecioară). Scena îmbăierii Pruncului a stârnit numeroase 

controverse şi discuţii iscate de justeţea reprezentării ei din următoarele 

motive:- relatarea îmbăierii nu aparţine evangheliilor canonice;- Pruncul 

era cu totul curat şi nu avea nevoie de spălare;- Maica Domnului a 

născut în mod suprafiresc, fără dureri, prezenţa moaşelor fiind de prisos. 

Argumentele susţinute în favoarea reprezentării scenei îmbăierii au fost 

următoarele: - faptul că scena nu este menţionată în Evangheliile cano-

nice nu e un motiv pentru a o exclude (nici Intrarea în Biserică a Maicii 

Domnului nu este menţionată în Noul Testament, dar nu a stârnit res-

pingerea ei în Biserică). Hristos, prin obiceiul îmbăierii, a acceptat de 

bunăvoie să se supună unui obicei omenesc, aşa cum mai târziu a bine-

voit să se supună practicii circumciziunii (tăierea împrejur) şi botezului 

(de care El nu avea nevoie); - niciunul din Sinoadele Ecumenice nu s-a 

opus cu privire la această scenă;- în perioada iconoclastă, când au fost 

puse în discuţie atâtea scene iconografice, scena îmbăierii nu a repre-

zentat o problemă;- nici după iconoclasm, când pictura a devenit un 

mijloc de exprimare a dogmelor, nu au existat, de asemenea, obiecţii cu 

privire la reprezentarea acestei scene. 

Scena scăldatului sugerează faptul că Dumnezeu cel Preaînalt se supune 

obiceiurilor şi deprinderilor omeneşti, aceasta fiind şi o mărturie a În-

trupării reale a Domnului, Care a devenit „întocmai cu oamenii de bună 

voie” (Utrenia praznicului, Canonul Sfântului Ioan Damaschin, cântarea 

a IV-a). Scena o prefigurează pe cea a Botezului în apele Iordanului. În 

icoană, toată creaţia se bucură la Naşterea Domnului nostru Iisus Hris-

tos: cerul (o stea şi îngerii), pământul (munţii, plantele şi animalele) şi 

în special omenirea reprezentată cel mai desăvârşit în persoana noii 

Eve, Preacurata Fecioară Maria, Maica Domnului nostru. 
 

Părintele Acad. Dumitru Stăniloae  

(O teologie a icoanei, Editura Anastasia, București, 2005) 
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Pacea lăuntrică 
 

«Pace vă las vouă, pacea Mea v-o dau; nu precum v-o dă lumea v-o dau 

Eu » (Ioan 14, 27) 

 

Omul contemporan este beneficiarul progresului tehnicii în toate dome-

niile şi se bucură de un trai mult mai comod decât înaintaşii săi și cu 

toate acestea se poate constata cu ușurință un paradox, este mai lipsit ca 

oricând de pacea lăuntrică.  

Mântuitorul Hristos, prin Întruparea, Patimile, Moartea, Învierea şi Înăl-

țarea Sa, ne-a dăruit împăcarea cu Dumnezeu și ne-a chemat să ne bucu-

răm de viață în pace, împlinind poruncile Sale. După Învierea Sa, Hri-

stos Domnul îi binecuvintează pe Apostoli în două rânduri, zicându-le 

«Pace vouă» (Ioan 20, 21 și 26). 

Omul care se străduiește să trăiască conform poruncilor dumnezeiești 

are toate șansele să-și găsească pacea interioară, căci harul lui Dumne-

zeu îi mijlocește 

această pace. Hri-

stos Domnul ne-a 

spus «Eu sunt Cale-

a, Adevărul și Via-

ța» (Ioan 14, 6), 

asigurându-ne că El 

este cu noi în toate 

zilele (Matei 28, 

20). De ce să cău-

tăm o altă cale? Dar 

cel ce năzuiește să 

meargă pe această 

Cale arătată de Hristos, trebuie să-și asume crucea vieții și s-o poarte 

fără cârtire. Sfântul Isaac Sirul, în “Scrierile duhovnicești”, ne spune: 

“Calea lui Dumnezeu este o cruce de fiecare zi. Nimeni nu s-a urcat la 

ceruri în mod confortabil”. 

Se pare că omul modern caută mai mult viața confortabilă și uită că este 

o ființă dihotomică, alcătuită din trup material și suflet spiritual, iar sin-

gur sufletul este veșnic, în timp ce toată grija pentru trup se va sfârși 

odată cu acesta. 

În psalmi se vorbește adesea despre duhul omului: „noaptea în inima 

mea gândeam și se frământa duhul meu” (Ps. 76, 6) și „în mâinile Tale 

îmi voi da duhul meu; izbăvitu-m-ai Doamne, Dumnezeul adevăru-

lui” (Ps. 30. 5). „Duhul”, la care textele amintite fac referire, nu este 

altceva decât sufletul omului, care îi dă acestuia posibilitatea să fie în 

legătură cu Părintele Ceresc și cu lumea spirituală. 

Omul care-I aparține lui Dumnezeu își aparține și sieși, iar cel care 

nu-i aparține lui Dumnezeu nu-și aparține nici sieși. În acest sens se ruga 

și poetul național Eminescu în “Odă”, zicând: “ Ca să pot muri liniștit, 

pe mine Mie redă-mă! „ 

Îndrăznesc să cred că sufletul omului are mai puțină pace, cu cât se 

risipește mai mult sau se robește lumii materiale. În aceste stări omul 

uită, neglijează sau minimalizează hrana sufletească zilnică, adică  rugă-

ciunea, care-l poate întări, liniști și menține în legătură cu Dumnezeu. 

Apelarea cu regularitate la Taina Spovedaniei ajută de asemenea enorm 

creștinului, căci tulburarea interioară poate veni și din cauza păcatului, 

care-l apasă și-l chinuie. Mergerea la duhovnic presupune o analiză lăun-

trică și dorința de deschidere a sufletului înaintea lui Dumnezeu, preotul 

fiind doar un martor și “un iconom al Tainei” (I Cor. 4, 1). Chiar și în 

mijlocul unei lumi zgomotoase și agitate, omul duhovnicesc poate sã 

trăiascã în pace. Părintele Paisie Aghioritul, în cartea sa “Cu durere și 

dragoste pentru omul contemporan”, spunea: “Dacă omul nu reușește să 

dobândească liniștea în neliniște, nici în liniște nu se va liniști. Când 

vine la om liniștea lăuntrică, toate cele dinlăuntrul lui se liniștesc și nu-l 

mai deranjează nimic”. Iată cât de folositoare ne este creșterea duhovni-

cească! Ba mai mult, cel ce dobândește această stare nu va mai da vina și 

nu va mai socoti responsabil pe semenul său pentru neliniștea sa. Bazân-

du-se pe experiența sa duhovnicească, Părintele Paisie afirma de aseme-

nea că zgomotul lumii poate fi chiar ignorat de creștin. El scria: «Cu 

toate acestea, cred că nu atât zgomotul exterior deranjează, cât grija. 

Zgomotul nu-l aude omul decât atunci când vrea, însă grija este greu să 

o eviți. Mintea este baza. Ochii pot privi ceva și să nu vadă. Când mă 

rog, pot privi, dar fără să văd. Umblu și pot privi un peisaj etc., dar fără 

să îl văd. Când cineva nu este obișnuit să spună rugăciunea în mijlocul 

zgomotului, pătimește aceasta din pricină că mintea nu este dăruită lui 

Dumnezeu. Trebuie ca omul să ajungă la distragerea dumnezeiască, 

astfel ca să trăiască liniștea lăuntrică și să nu fie deranjat de zgomot în 

timpul rugăciunii. Ajunge la acel punct al dumnezeieștii “distrageri” în 

care nu mai aude zgomote, sau le aude când vrea, sau mai degrabă atunci 

când își coboară mintea din cer. Şi va ajunge la acest punct dacă va lucra 

duhovnicește, dacă se va nevoi. Atunci va auzi numai când el va voi». 

Pacea interioară ne este de folos tuturor, căci în această stare omul se 

poate bucura deplin de darurile vieții pe care Dumnezeu i le dăruiește 

chiar și atunci când nu le merită. Biserica lui Hristos ne cheamă perma-

nent să fim fii ai Luminii și să “viețuim în Duhul”. Sfântul Apostol Pa-

vel ne spune că “roada Duhului este iubire, bucurie, pace, îndelungă-

răbdare, bunătate, facere de bine și credincioșie” (Galateni 5, 22). Aceste 

trăsături trebuie să se regăsească înlăuntrul fiecăruia dintre noi, pentru a 

avea noi înșine parte de pacea lăuntrică și pentru a face ca de această 

pace să se bucure și cei din jurul nostru. În acest sens se exprima Sfântul 

Siluan Atonitul, zicând: “cine poartă întru sine pacea Duhului Sfânt, 

acela revarsă această pace asupra celorlalți, iar cine poartă întru sine 

duhul rãului, acela revarsă acest rău și asupra celorlalți”. 

Credinciosul trebuie să-și cunoascã și să-și recunoască limitele, ba chiar 

neputințele duhovnicești. Sfântul Serafim de Sarov spunea: “Nu trebuie 

să ne asumăm nevoințe ascetice dincolo de puterile noastre, ci să încer-

căm să ne facem trupul prieten credincios și vrednic de practicarea 

virtuților. Trebuie să mergem pe calea de mijloc. Trebuie să fim 

înțelegători față de neputințele și imperfecțiunile noastre sufletești și să 

avem răbdare față de defectele noastre, așa cum avem față de defectele 

altora. Dar nu trebuie să trândăvim, ci trebuie să ne silim spre 

îmbunătățirea firii noastre…pacea sufletească se obține prin dureri. Sem-

nul vieții duhovnicești este adâncirea omului înlăuntrul său și tainica 

lucrare în inima sa”. 

Toți oamenii vor să aibă parte de pace interioară, dar nu știu cum să 

ajungă la ea. Biserica ne arată calea prin cuvântul revelat al lui Dumne-

zeu, ce se află în Sfânta Scriptură, dar se impune să ascultăm cu regulari-

tate aceste învățături dumnezeiești și să ne străduim să ne conformăm 

viața cu acestea. Sfântul Siluan Atonitul, vorbind despre pacea omului, 

spunea: “sufletul care s-a predat pe sine voii lui Dumnezeu îndură cu 

ușurință orice și va avea întotdeauna pace”.  

Aşa cum menționam mai sus, păcatul din suflet cauzează neliniștea inte-

rioară, iar întoarcerea către Dumnezu prin pocăință este foarte importan-

tă. Același Sfânt Părinte scria: “sufletul păcătos, robit patimilor, nu poate 

avea pace, nici să se bucure de Domnul, chiar dacă ar avea toate 

bogățiile pământului”. 

Tot după învățătura Sfântului Siluan “sufletul poate avea pace dacă va 

cugeta la legea lui Dumnezeu ziua și noaptea (Ps. 1, 2), căci această lege 

este scrisă de Duhul Sfânt”. 

Să ne rugăm în toată vremea zicând: Milostive Doamne, dă-ne pacea Ta 

precum ai dat-o Sfinților Tăi Apostoli, binecuvântându-i cu cuvintele 

“Pacea Mea dau vouă” ( Ioan 14. 27). 

 

Pr. Romică-Nicolae Enoiu 
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« Fecioara, astăzi pe Cel mai presus de fire naște și 

pamântul peștera Celui neapropiat aduce;  

îngerii cu păstorii slavoslovesc,  

iar magii cu steaua călătoresc;  

căci pentru noi S-a născut Prunc tânăr,  

Dumnezeu Cel mai-nainte de veci. »  

(Condacul Nașterii Domnului) 

 

 

 

 

Mihai Eminescu,  
punte între creația literară  

și trăirea filocalică 
Mihai Eminescu este poetul care şi-a pus nădejdea în forţa mântuitoare a 

iubirii, dar care a căzut în deznădejde când i s-au ruinat speranţele de 

împlinire a visului de iubire. În poezia sa, exprimarea acestei deznădejdi 

capătă vii tonalităţi de smerenie şi pocăinţă. Versurile au evidente 

sonorităţi psalmodice, iar retorica aparţine palierului omiletic şi filocalic 

ortodox.  

Rugăciunile, ca şi omiliile bizantine şi cărţile de cult ale Bisericii au 

fost, într-un mod paradoxal, modele pentru primii poeţi români. Ecourile 

filocalic-isihaste nu sunt necunoscute, mai ales în poezia lui Eminescu, 

când acesta ajunge la tensiuni interioare şi îşi exprimă durerea în versuri. 

Astfel de versuri au un temperament ortodox al sufletului deznădăjduit 

de lume şi de nimicnicia omenească foarte bine conturată. Pecetea 

ortodoxă este simplu de recunoscut atât în plan spiritual-afectiv, cât şi în 

plan stilistic al poemelor. 

Idealul său de femeie era o icoană de femeie, o icoană de lumină 

(„Singurătate”), femeie între stele şi stea între femei („Din valurile 

vremii”), care se apropie tot mai mult, prin bunătate şi frumuseţe 

interioară, de arhetipul feminin, pe care 

Dumnezeu l-a arătat în Preacurata Sa 

Maică. El a aşteptat să întâlnească în 

viaţă “Femeia pe care mie\ Dumnezeu 

Sântul o-a destinat”(„ Din lyra spartă”). 

În “Sonete” există numeroase aluzii la 

textele fundamentale ale Ortodoxiei. Un 

„Sonet” începe astfel cu următoarele 

versuri:” Când însuşi glasul gândurilor 

tace,\ Mă-ngână cântul unei dulci 

evlavii”. Poetul îşi cheamă iubita din 

neguri şi din valuri. Referinţa la “glasul 

gândurilor care tace”, la tăcerea 

gândurilor, nu ne poate duce decât la o 

singură concluzie: poetul cunoştea textele 

isihaste şi filocalice, dar nu ştim dacă se 

şi ruga cu rugăciunea inimii. Deşi nu sunt folosite într-un context care nu 

este religios, asemenea aluzii ne certifică influenţa pe care au avut-o 

asupra lui scrierile ortodoxe. Imaginea angelică a iubitei confirmă felul 

în care este percepută femeia în Biserica noastră, la cum trebuie să fie 

desăvârşirea ei: femeia curată şi sfântă, urmând modelul Maicii 

Domnului si al Sfintelor. De aceea, ea este purtătoare de pace şi 

aducătoare de linişte în suflet. Imaginea femeii-stea apare şi în 

“Luceafărul”, iubirea este visul de lumină iar momentul întâlnirii e 

„ceasul sfânt în care ne-ntâlnim”(„Sunt ani la mijloc”).  

Imaginea iubirii sfinţite prin statornicie apare în mai multe locuri din 

creaţia sa. Iubirea este cea care vrea să-l învieze, să-l renască, înălţându-l 

din mormânt pe iubit, ridicându-l deasupra neputinţelor şi defectelor 

proprii, aşezându-l în icoana Împărăţiei Cerurilor, unde nu mai poate fi 

atins de durere sau de stricăciune. Simbolistica ortodoxă, pe temeiuri 

evanghelice, care aseamănă pe sfinţi cu stelele, pentru că ei sunt aştrii 

care luminează în Împărăţia cea de sus, este şi motivaţia pentru care 

Eminescu foloseşte verbul „a răsări” cu conotaţii pascale, precum şi 

comparaţii iconografice în poemul-rugăciune către Preacurata Stăpână 

“Răsai asupra mea…”. Eminescu nu crede în puterea gestului de a te 

coborî tu, om simplu, în Iad, ci crede în puterea rugăciunii şi a iubirii 

care imploră pe Dumnezeu şi pe Preacurata Sa Maică, să dăruiască 

mântuirea şi înălţarea din adâncul Iadului. O ipostază duhovnicească a 

autorului o regăsim în poemul „Melancolie”, în care Eminescu îşi face 

autoportretul ca o biserică în ruină, cu ferestrele şi uşile sparte şi cu 

icoanele învechite. Eminescu îşi recunoaşte ruina bisericii sale 

interioare, a sufletului său, într-un context istoric al epocii moderne şi nu 

a încetat niciodată să creadă în existenţa lui Dumnezeu, căutând mereu 

taina mântuirii şi  

adâncimile spirituale ale călugăriei. Se pot spune multe despre 

convingerile religioase ale lui Eminescu, dar un lucru este cert: 

amintirea icoanelor ortodoxe din casa copilăriei lui şi a rugăciunilor 

săvârşite de mama sa, nu s-a stins niciodată. 

Poezia “Rugăciune” este fără îndoială o izbândă artistică şi o invocaţie 

către Iisus. La Eminescu, suverană rămâne poezia, întrucât l-a numit pe 

Iisus Hristos „Domn al oştirilor „iar pe Maica Domnului „Luceafăr al 

mărilor”. “Răsai asupra mea” este un fel de rugăciune amară adresată 

Fecioarei, astfel, rugăciunea devine la Eminescu un procedeu poetic. 
 

Într-o altă poezie, “Icoană şi privaz”, poetul denunţă inutilitatea 

încercărilor luciferice ale artistului de a întrece poezia frumuseţii care e 

aşezată de Dumnezeu în lume, considerând că arta nu poate egala 

niciodată poezia naturii pe care a creat-o Dumnezeu. Raţiunea care vrea 

să cucerească adevărul prin propriile puteri se scufundă în eşec şi în 

nefericire, căci „pe suflet s-a prins bruma” şi „Cu aurul fals al vorbii 

spoiesc zadarnic banul \ Cel rău al minţii mele…şi vremea este vama \ 

Unde a mea viaţă şi-a arătat arama”.  

Frumoasa metaforă a pocăinţei este însă aceasta în care recunoaştem 

că vremea este vama în care vieţile noastre îşi arată arama, căci banul 

văduvei pentru care s-a pogorât pe pământ Fiul lui Dumnezeu ca să-l 

caute, adică sufletul nostru zidit după Chipul Său, în loc să-l curăţim ca 

să iasă la lumină aurul iubirii noastre şi al asemănării noastre cu 

Dumnezeu, noi îl lăsăm să ruginească şi să devină aramă răsunătoare a 

golului interior şi al neiubirii de Dumnezeu şi de oameni. 

Eminescu a trăit în mod poetic mărturia dogmatică a Bisericii Ortodoxe, 

ilustrând prin experiere, adevărurile pe care învăţătura ortodoxă le 

propovăduieşte despre fiinţa umană şi rostul ei în lume.    

Prof. Aneta Micu 
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